
 
K Ø B E N H A V N S  U N I V E R S I T E T  

D E T  H U M A N I S T I S K E  F A K U L T E T  

 

 

 

 

KAREN BLIXENS PLADS 8 

KØBENHAVN S 

 

DIR  35 32 84 51 

 

mhb@hum.ku.dk 

 

REF: MHB 

 

 

 

Akademisk Råd  

M Ø D E R E F E R A T  15. NOVEMBER 2024 

Forum Akademisk Råd  

Møde afholdt 12. november 2024 kl. 10.00-11.00  

Sted 15b.0.07  

Referent Mathias Hegelund Breum  

Til stede 

Stemmeberettigede medlemmer 

Forperson og lektor Anna Lena Sandberg (EnGeRom), dekan Kirsten Busch 

Nielsen, lektor Casper Tybjerg (Komm), lektor Morten Fink-Jensen (Saxo), 

professor Michael Fjeldsøe (IKK), professor Kim Ryholt (ToRS), lektor 

Sophie Wennerscheid (NorS), stud.mag. Anton Bjelke Clausen, stud.mag. 

Özgür Yegâh og stud.mag. Carla Jo Brückner 

 

Observatører 

Prodekan for uddannelse Eva Silberschmidt Viala, prodekan for forskning og 

impact Dorthe Gert Simonsen, fakultetsdirektør Kristian Boye Petersen, 

studieadministrativ medarbejder Ragnhild Filén Wangen (EnGeRom) og 

specialkonsulent Alexander Safet Memedi (U&S), specialkonsulent Dorte 

Ostenfeld (NorS), specialkonsulent Caroline Gjellerod 

(Ledelsessekretariatet) og professor Pia Quist (NorS) 

Gæster 

Punkt 2: Signe Sølgaard Garp, fuldmægtig (U&S) 

Afbud 

Ingen  



 

SIDE 2 AF 6 Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Uddannelseslandskabet derunder kandidatreformen 

3. Campusplanarbejdet 

4. Meddelelser (fra forperson og/eller dekanat) 
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6. Eventuelt 

 

Referat 

1. Godkendelse af dagsorden.  

Dagsorden godkendt.  

Punkt 4 meddelelser udgår fra dagsordenen, da hverken forperson 

eller dekanat har meddelelser til dette møde. 

 

2. Uddannelseslandskabet derunder kandidatreformen 

Prodekan Eva Silberschmidt Viala introducerede punktet med en 

beskrivelse af den såkaldte dekanopgave vedrørende indmelding af 

kandidatstudiepladser på humaniora til omlægning til enten 

kandidatuddannelser på 75 ECTS eller erhvervskandidatuddannelser.  

Dertil informerede prodekan Eva Viala rådet om, at den endelige 

rapport fra kandidatudvalget forventes at blive offentliggjort i 

slutningen af november. Det er beklageligt, at rapporten ikke er 

offentliggjort tidligere, da der stadig er mange ubekendte ifm. 

kandidatreformen.  

Herefter præsenterede prodekan Eva Viala rådet for dekanens 

forslag til omlægning af uddannelser. På grund af de mange 

uafklarede spørgsmål aftaltes, at kommunikationen om forslaget, 

derunder dette referat, holdes på et overordnet plan. Sagen er ikke 

fortrolig, men der er et væsentligt hensyn at tage til pågældende 

fagmiljøer. 

På kommende møde skal FLT træffe beslutning, hvorefter 

løsningsforslaget meldes ind til Danske Universiteter og KU. 

Endelig beslutning på KU træffes først i januar 2025.  

Afsluttende informerede prodekan Eva Viala rådet om fakultetets 

arbejde i regi af sektordimensioneringen, hvor HUM skal 

dimensionere 99 bachelorstudiepladser (med udgangspunkt i 1. 

oktober 2024-tal). Mange uddannelser vil blive berørt af dette, og 

alle institutter har bidraget.  



 

SIDE 3 AF 6 Rådet havde følgende bemærkninger. 

Der er en bekymring for, at de uddannelser som udpeges til 

omlægning, vil blive ekstra udfordret i tilfælde af, at der på et senere 

tidspunkt opstår udfordringer undervejs i kandidatreformen, hvilket 

ikke er utænkeligt, taget processen frem til nu i betragtning.  

Kan nyudvikling af korte KA-uddannelser evt. tænkes på tværs af 

fakultetet? Det kunne betyde, at dimensioneringen af studiepladser 

ikke kun rammer ét institut og være en udviklingsmulighed for 

tværgående HUM-uddannelse. 

Vigtigheden af, at de uddannelser, der peges på til omlægning, får 

tilført midler til udvikling. Uddannelserne står overfor et stort 

udviklingsarbejde. Samtidig foregår megen forandring på 

universitetet. Det kan slide på arbejdsmiljøet.   

 

3. Campusplanarbejdet 

Dekan Kirsten Busch Nielsen præsenterede punktet. 

Campusplanarbejdet har en lang historie tilbage til 2020, da 

universitetet udarbejdede helhedsplan 2030 for campus- og 

bygningsområdet (Link).  

I det sene efterår 2022 blev der truffet beslutning om fire fakulteter 

på Søndre Campus. I den forbindelse blev der etableret en 

styregruppe samt følgegrupper på hvert fakultet. Følgegrupperne har 

dog ikke været meget aktive, da der frem til nu ikke har foreligget 

konkrete planer for indretningen af fire fakulteter på Søndre 

Campus.  

Rumprogram for campus forelå i november 2023 og blev fulgt op af 

scenariearbejde ved CAS/Arkitema. Administrationsreformen satte 

dog arbejdet på pause, hvorfor der længe ikke har været nyt i sagen 

om fire fakulteter på Søndre Campus.  

Med bestyrelsens beslutning om design af den fremtidige 

universitetsadministration har der i dette efterår relativt hurtigt skulle 

arbejdes parallelt med administrationsreformens lokalespor og 

projektet med fire fakulteter på Søndre Campus.   

Det forelagte scenarie, udarbejdet for CAS af Arkitema, er 

overordnet og lader mange spørgsmål ubesvaret. En rækkefølge- og 

tidsplan foreligger endnu ikke.  

Til sidst udtrykte Kirsten Busch, at der skal findes en løsning på, 

hvordan en følgegruppe kan etableres og organiseres. Dette også for 

at finde et fælles organ på tværs af de fire fakulteter. Fælles HR er 

https://om.ku.dk/organisation/administration/cas/dokumenter/helhedsplan_2030.pdf


 

SIDE 4 AF 6 her blevet bedt om at se på, hvordan dette kan løses. Dog vil 

eksisterende organer som arbejdsmiljøudvalgene og 

samarbejdsudvalgene fortsat være organer, der inddrages.  

Herefter drøftede rådet det forelagte scenarie til placering af faglige 

enheder på Søndre Campus.  

Bemærkningerne sættes i referat. Referatet sendes efterfølgende til 

kommentering i rådet, hvorefter bemærkningerne sendes til 

fakultetsdirektør Kristian Boye Petersen til videre håndtering frem 

mod styregruppens beslutning 

Man har derudover mulighed for at sende bemærkninger til scenariet 

til fakultetsdirektør Kristian Boye Petersen (shj973@hum.ku.dk). 

Rådets medlemmer er velkomne til at videreformidle denne 

mulighed til kollegaer.  

Rådet havde bemærkninger til følgende områder:  

Arbejdsforhold for VIP, studie- og arbejdsmiljø og et samlet 

humaniora:  

Der blev spurgt, hvorvidt planen lever op til KU’s arealnorm for 

kontorarbejdspladser for stillingskategorien VIP, og rejst en 

bekymring for, om arealerne tildelt institutterne giver mulighed for 

enekontor. 

Se KU Arealnormer her 

Enekontor er særligt vigtigt for VIP fra de tørre fakulteter, da der er 

behov for muligheden for arbejdsro og den personlige vejledning af 

studerende.   

Det er vigtigt at bibeholde biblioteksområderne, som bl.a. er med til 

at skabe gode rammer for studiemiljøet. I den forbindelse blev der 

rejst en bekymring for, hvorvidt bibliotekerne fysisk afkobles de 

fagmiljøer, som benytter sig af dem, samt en undren over, at SAMF 

tilsyneladende placeres tættest på biblioteker når SAMF muligvis 

ikke har samme behov herfor som HUM.  

Der blev udtrykt en uenighed i det beskrevne princip om, at 

undervisningsfaciliteter og det fælles studiemiljø befinder sig på de 

nedre etager, mens institutternes forskningsenheder, afdelinger og 

centre placeres i øvre etager. Sådan er det ikke i dag. I dag er der 

etableret etager, hvor forskere og studerende kan mødes, hvilket 

fungerer rigtig godt. Jf. planen, ligner det, at KU vil vende tilbage til 

en struktur, hvor forskere og studerende opdeles, hvilket er 

bekymrende.  

mailto:shj973@hum.ku.dk
https://kunet.ku.dk/om-ku/temaer/s%C3%B8ndre-campus/Documents/KU-arealnormer-2021.pdf


 

SIDE 5 AF 6 Fra studenterside nævntes, at HUM-studerende føler sig 

nedprioriteret og oplever, at de ”bliver smidt ud af deres eget hjem” 

(bl.a. caféer og biblioteker). 

Fremtidens humaniora bliver mindre med færre optagne studerende, 

hvilket gør det endnu vigtigere at få skabt gode rammer for 

relationen mellem VIP og studerende.  

Administrationscentret er placeret yderligt i bygning 24. Der er i den 

forbindelse en bekymring for om administrationscentrets 

medarbejdere bliver afkoblet fra VIP og studerende.  

Planen er en stor omkostning for HUM, der overlader dele af KUA2 

til SAMF, et af de campusområder, hvor det er lykkedes at etablere 

et velfungerende arbejds- og studiemiljø. I den forbindelse blev der 

udtrykt ønske om at overveje en alternativ placering af SAMF ØKO 

og SAMF IFS.  

Arealberegninger og anvendelige kvadratmeter: 

Der blev rejst et ønske om at kunne få et indblik i, hvordan 

institutternes nuværende arealer er fordelt, samt et overblik over 

antal VIP- og TAP-årsværk pr. institut. 

Der ønskes en mulighed for at få en indikation af, hvor mange 

anvendelige kvadratmeter institutterne er blevet tildelt. Mange 

gangarealer er fx ikke brugbare til benyttelse af andre former for 

anvendelse.  

Flytning, omkostninger og samlet kapacitet på campus 

Det er som læser svært at se planen uden at forholde sig til den 

nuværende indretning af arealerne, men samtidig svært at forestille 

sig flytningen af de faglige enheder, uden at meget af indmaden skal 

ombygges, hvilket vil være omkostningstungt.  

Ved en fortætning bliver der et større behov for flere toiletter, 

kantineplads, cykelparkering, metro mm. Det er svært at se i planen, 

hvordan det skal kunne lade sig gøre at etablere dette.  

Samlinger og speciallokaler: 

Papyrussamlingen ligger adskilt fra ToRS’ øvrige arealer, hvilket 

ikke virker hensigtsmæssigt.  

Arkæologi har udtrykt bekymring for en genplacering af deres 

lokaler. 

Et opmærksomhedspunkt ift. IKK’s speciallokaler er, at disse ikke er 

lydisolerede, hvorfor de potentielt kan være til gene for 

medarbejdere der ønsker arbejdsro. 



 

SIDE 6 AF 6 4. Meddelelser (fra forperson og/eller dekanat 

Intet til referat 

 

5. Næste møde (03. december 2024). Forslag til dagsordenspunkter  

Intet til referat 

 

6. Eventuelt 

Intet til referat 

  

 


